

CASE

25

PARACHUTE

www.parachute.ca

Contribución enviada por CHANTAL PONTBRIAND, directora fundadora de PARACHUTE: *revue d'art contemporain, revista publicada en Montréal, Canadá.*

He adquirido la costumbre de perseguir lo nuevo, lo imprevisible, lo no calculado, lo que llega como una sorpresa, un acontecimiento, lo que se sale de los caminos trillados, lo que surge de lo desconocido, de la derrota, la depresión, la catástrofe, sea a nivel íntimo, individual, o colectivo. La mayoría de las veces, el cambio proviene de situaciones difíciles e incómodas. Es incluso generado por una cierta incomodidad con lo que tiene éxito. Y es que el éxito puede suponer un bloqueo. No deja resquicios que posibiliten una cierta permeabilidad. Mediante su apariencia de haber cumplido un mandato dado, resuelto un problema dado, el éxito puede de hecho suponer un obstáculo para avanzar, creando cambio y nuevas oportunidades, o simplemente estando abierto al mundo exterior, al vasto mundo que está en nuestro interior y que nos rodea a todos y cada uno de nosotros.

La cuestión es cómo podemos ampliar el campo de visión, abrirnos a transformaciones, dejarnos transformar, dejando entrar algo del otro, dejando salir algo de nosotros mismos. Este cuestionamiento acarrea el reflexionar sobre la idea de uno mismo, una deconstrucción de esa idea. La personalidad fragmentada, incapaz de proclamar la unidad, y bajo la influencia del curso de la modernidad, ha llevado a una interrogación muy importante acerca de la relación existente entre el propio yo y el otro. La constante negociación subyacente del yo contemporáneo y el otro es capital para comprender mucho de lo que está sucediendo en el arte contemporáneo, así como en el mundo hoy día. A mí, el concepto de "hospitalidad" me parece una fuerza motriz a la hora de pensar sobre problemas y cuestiones contemporáneas. Este concepto ha sido tratado por Jacques Derrida en varias ocasiones. La propia idea de hospitalidad implica una concepción del mundo como lugar de acogida, de dejar entrar al otro en nuestro propio espacio privilegiado.

En un mundo en el que ocurren tantos y tan frecuentes desastres que afectan a la historia y a la memoria de individuos y pueblos, la historia y la memoria se están convirtiendo en una obsesión

a nivel mundial, en una cuestión que está siendo tratada por fascinantes escritores y artistas cuyo trabajo juega con la historia y la memoria. ¿Juega? Aunque posiblemente suene escandaloso, es necesaria una actitud lúdica para actuar con un pie fuera de las convenciones, fuera de las ideas y conocimiento prescritos. Una actitud lúdica, la inventiva, elaborar ideas y diferentes puntos de vista, son pasos importantes para evitar que nos quedemos atascados por el peso de la historia o la memoria, a la vez que desarrollan formas analíticas dentro del mundo de las ideas y de la práctica artística que nos permiten crear espacios en el presente que surjan de nuestra comprensión del pasado y nos proyecten hacia el futuro. Es una idea cercana a las *Tesis sobre la filosofía y la historia* de Walter Benjamin, donde dice que "la historia es el salto del tigre hacia el futuro". Es algo importante para Benjamin, que tenía una preocupación constante por el cambio y la unión del pasado con el presente y el futuro. Este teorema se encuentra también cercano a otro, también querido por Benjamin, el del autor como productor, que es una idea que en sí misma supone que no podemos ser receptores puros de culturas pasadas, pero que cuando nos ponemos en contacto con el pasado, que de todos modos siempre significa un fragmento del pasado, un pasado fragmentado, tenemos que reinventarlo de alguna forma actualizando el significado de esos fragmentos, relacionándolos con la experiencia contemporánea, e incluso proyectando nuestra percepción de esos fragmentos hacia un camino de futuro, un futuro construido aunque sin realizar. Esta operación nos pone en caminos diferentes, evitando el bloqueo al que aludía antes, el pasado imperfecto, el presente imperfecto, que conducen a una otredad, a algunos mundos imaginarios. Esta visión del proceso de la historia me parece fundamental para descubrir nuevos modos de observar y vivir, de habitar el mundo. Volvemos a la idea de hábitat yuxtapuesta a la de hospitalidad, palabra que abarca el latín *hospes* (anfitrión) y conecta con el concepto de refugiado, de permitir, de recibir al otro, a menudo un otro de otra condición u origen, en nuestro espacio, en nuestro hábitat.

Cuando estaba cavilando cómo ir más allá del siguiente número de PARACHUTE, el número 100, programado para el otoño del 2000, me parecía que había llegado el momento de reconsiderar los objetivos de la revista tal como los enunciábamos en 1975, al fundar la publicación. Ésta nació de las secuelas de los tumultuosos años sesenta, un período de gran cuestionamiento en los mundos político y artístico. El cuestionamiento de valores económicos, familiares, sexuales, sociales, individuales, todo ello sobrevino al mismo tiempo en que el arte se estaba cuestionando a sí mismo en profundidad: los límites entre disciplinas, la llegada de nuevas tecnologías

PARACHUTE

www.parachute.ca

Berritasuna, aurretik sumatu ezin dena, kalkulatu gabea dena, ezuste moduan ailegatzen dena, gertakari berezia, betiko bideetatik irteten dena, ezezagunetik sortzen dena, porrotetik, depresiotik, barne deskalabru intimo zein kolektiboetatik sortzen dena... horren guztiaren atzetik ibiltzeko ohitura hartzia dut. Gehienetan, egoera zail edo deserosoetatik etortzen da aldaketa. Are gehiago, arrakasta duenarekin halako deserosotasun batek sortua ere bada. Izañ ere, arrakastak blokatze bat ekar baitezake. Ez du halako irazkortasun bat ahalbide lezakeen zirkiturik uzten. Arrakasta, agindu jakin bat bete izanaren, arazo jakin bat konpondu izanaren itxura dela medio, oztopo bihur daiteke aurrera egiteko, aldaketa eta aukera berriak sortuz, edo besterik gabe kanpoko munduari, gutako bakoitzta inguratu eta geure barruan ere badagoen mundu zabal horri irekita egonez.

Galdera da nola zabal ote dezakegun geure ikus alorra, nola zabaldu geure burua eraldatzeei, geure buruari eraldatzen utzi, bestearen zerbait sartzen utzita, geure baitatik zerbait ateratzen utzita. Galdera multzo horrek norbere buruaren ideiaz gogoeta egitea ekartzen du, ideia horren dekonstruktioa ekartzen du. Nortasun zatikatuak, batasuna aldarrikatzeko ezgai, modernidadearen joanaren eraginpean, galdetze oso garrantzitsu batera eraman du, niaren eta bestearen artean dagoen harremanari buruzko galdetzea, alegia. Egungo niaren eta bestearen artean dagoen azpiko negoziazio etengabea funts-funtsezkoa da egungo artean eta gaur egungo munduan geratzen ari den gauza asko eta asko ulertzeko. Niri, ‘harrera on^a kontzeptua indar eragilea iruditzen zait gaur egungo arazo eta auziei buruz gogoeta egiteko orduan. Jacques Derridak zenbait alditan aztertutako kontzeptua dugu hau. Harrera edo abegi onaren ideial berak mundua harreralekutzat hartzea dakar, besteari geure espazioan pribilegiatuan sartzen uztea.

Gizabanakoen zein herrien historia eta oroinmena ukizten duten hainbeste hondamendi eta hain sarri gertatzen diren mundu batean, historia eta oroinmena obsesio bihurtzen ari dira mundu osoan; auzi hori aztertzen ari dira beren lanean historiarekin eta oroinmenarekin jolasten duten zenbait idazle eta artista liluragarri. Jolasten? Beharbada eskandaluzkoa ematen badu ere, beharrezko da jarrera ludiko bat oin bat konbentzioetatik kanpo, agindutako ideia eta ezagutza-tik kanpo dugula jarduteko. Jarrera ludikoa, asma-mena, ideia eta ikuspuntu desberdinak lantzea, horiek guztiak urrats garrantzitsuak dira historiarenen edo oroinmenaren zamak traba ez gaitzan, eta aldi berean forma analitikoak garatzen dituzte arte ideien eta praktikaren munduaren barruan, iraganaren gure ulerpenetik abiatu eta etorkizunerantz proiektatuko gaituzten espazioak orainean sortzea ahalbidetzen duten forma analitikoak. Walter Benjaminen *Filosofia eta historiari buruzko tesiak* lanetik hurbil dagoen teoria da. Lan hartan, Benjaminek hauxe dio: “Historia tigrearen etorkizuneranzko jauzia da”. Garrantzi-tsua da aldaketa eta iragana oraina eta etorkizunarekin lotzea kezka etengabeak zituen

Benjaminentzat. Teorema ez dabil oso urruti beste batetik, hura ere Benjaminen kuttuna, “autorea ekoizle” esan genezakeena; ideia horren arabera ezin gara iraganeko kulturen hartziale huts izan, baina harremanetan jartzen garenean iraganarekin, eta horrek beti esan nahi du iraganaren zati bat, iragan zatikatu bat, orduan berrasmatu egin behar dugu nolabait zatiki horien esanahia eguneratuz, gaur egungo esperientzia-rekin erlazionatuz, baita zatiki horien geure pertzepzioa etorkizun eraiki baina gauzatu gabeko bide baterantz proiektatuz ere. Operazio horrek bide desberdinetan jartzen gaitu, lehen aipatu dudan blokatzea saihestuta, iragan burutugabea, orain burutugabea, bestetasun batera, zenbait mundu imajinariotara eramatzen dutenak. Historiaren prozesuaren ikuspegia honi funtsezko deritzot begiratzeko eta bizitzeko, mundua bizitzeko modu berriak aurkitzeko. Atzera itzultzen gara habitat ideiara, eta aldamean harrera on ideiara. Azken hitz honen etimologia latinezko *hostes* (ostalari) hitzera garamatza, eta hori lotu egiten da errefuxiatu kontzeptuarekin, bestea, sarritan beste maila edo jatorriko bestea, geure espazioan, geure habitatean hartzearen kontzeptuarekin.

Gogoeta egiten ari nintzelarik PARACHUTEko hurrengo zenbakitik, 2000ko udazkenerako programatutako 100. zenbakitik haratago nola joan, iruditzen zitzaiden iritsia zela aldzikariaren helburuak, argitalpena 1975ean fundatzean enuntziatu genituen helburuak berrikusteko garaia. Izañ ere, aldzikaria 60ko hamarkada iskanbilatsuaren ondorioetatik jaio zen, politika eta arte munduan zalantzian jartze ugari izan zen garaian. Balio ekonomiko, familiar, sexual, sozial, gizabanako-enak kolokan jartze hori artea bere burua kolokan jartzen ari zen aldi berean gertatu zen. Dena jartzen zen kolokan: diciplinen arteko mugak, bideoa bezalako teknologia berrien etorrera, gorputza... eta horrek guztiak taxonomia berri zabal bat garatzera eraman zuen, neologismo asko barne hartzetan zituena, hala nola: land art, arte kontzeptuala, body art, performance artea, bideoartea, arte feminista, arte militantea, etab. Neologismo ugari horien jatorria bilatzen dugunean, praktika askok osatutako egitura inspiratu bat aurkitzen dugu, orain arte iraun duten praktikez ari gara. Hizkuntza kritiko egoki bat sortzeko beharrak bultzatu ninduen aldzikari bat sortu nahi izatera. Praktika horien berrit-suna aztertzen saiatuko ziren idazleak eta testuak bilatzea zen ideia, eta filosofia eta estetika,

como el vídeo, el cuestionamiento del cuerpo... todo lo cual llevó a desarrollar una amplia nueva taxonomía que abarcaba neologismos como land art, arte conceptual, body art, arte de performance, videoarte, arte feminista, arte militante, etc. La búsqueda de los orígenes de estos numerosos neologismos nos da una inspirada estructura de prácticas variadas, la mayoría de las cuales han perdurado hasta ahora. Fue la necesidad de crear un lenguaje crítico adecuado lo que me impulsó a querer crear una revista. La idea era buscar escritores y textos que tratarían de analizar la novedad de tales prácticas, y analizarlas mediante el uso de ideas contemporáneas que se desarrollaban en los campos relacionados de la filosofía y la estética, la sociología, la antropología, la lingüística, el psicoanálisis, etc. La crítica de arte parecía estar estancada en cuanto al reconocimiento, y, lo que es más, a la interpretación de las nuevas obras que se estaban produciendo.

Otra observación llevó a la creación de la revista, y procedía del relativo aislamiento de Montreal y Canadá. La modernidad había favorecido sobre todo a dos ciudades, Nueva York y París, dentro del desarrollo reciente del arte contemporáneo. Cualquiera de ellas era, y posiblemente siga siéndolo, un *passage obligé*, en cuanto a aprendizaje o reconocimiento a ambos en la práctica artística contemporánea. Pero los sesenta habían empezado ya a desafiar la hegemonía de esos centros. Estaba surgiendo un sentido diferente de la historia y del desarrollo histórico. En el propio mundo del arte se estaba dando una mayor estructuración en red, muy impulsada a propuesta de grupos como Fluxus. Estructurarse en red se convirtió en un arte en sí mismo, en campos como el del mail art. Recuerdo haber estado envuelta de alguna manera en la actividad de Fluxus de desarrollo de listas de correo e intercambio internacional. La revista iba a salir en Montreal, la segunda ciudad francófona del mundo, situada geográficamente en medio de América del Norte, un continente mayoritariamente anglofono. Esto sigue dando a Montreal cierta singularidad, culturalmente hablando. La mayor parte de los habitantes de Montreal están imbuidos de dos tradiciones y entornos culturales, sobre todo: uno surge de los Estados Unidos, el otro de Francia y Europa.

Volveré por un momento al hecho de que en los años setenta se hizo posible crear una revista internacional en un no-centro como Montreal. Parece que en esa época empezaba a darse una

descentralización en el mundo del arte, bajo la influencia de un aumento de lo que hoy día denominamos globalización. La palabra globalización se acuñó en 1968, pero su historia puede remontarse a años, e incluso décadas antes, y sus manifestaciones pudieron apreciarse en muchos campos diferentes. Para referirme de nuevo a los movimientos alternativos de finales de los sesenta, aparecieron simultáneamente en diversos puntos del globo, reflejando contextos específicos. El mundo del arte empezó a funcionar del mismo modo, y movimientos artísticos que impulsaban nuevas prácticas artísticas como la performance, los happenings o el vídeo aparecieron simultáneamente en diversos lugares, Japón, Brasil, Barcelona... Montreal fue uno de ellos. El deseo de afirmar la propia singularidad en la propia sociedad de cada uno se manifestó globalmente en un montón de lugares más o menos previsibles. Esta descentralización del emerger artístico no era sólo algo que cuestionaría la hegemonía de las capitales del arte; tenía un programa más amplio donde también se analizaban cuestiones como la propia naturaleza del arte, su relación con el público, su relación con la política, con los valores culturales. El desarrollo de PARACHUTE y la respuesta casi inmediata a la revista, no sólo en Canadá, sino también en Europa y Estados Unidos, fue debida a la urgencia que se sentía en los setenta por analizar el mundo en una configuración sin precedentes, rompiendo barreras, de lenguas, naciones, continentes e incluso de las propias disciplinas artísticas.

Ya he mencionado que lo que hizo desde el principio que PARACHUTE fuera algo singular fue su particular mestizaje de culturas europea y norteamericana. Montreal es francófono, pero no puede decirse que sea francés. Montreal es también anglofono, pero no se puede decir que sea americano. Somos franceses y americanos; PARACHUTE es resultado, y tal vez incubador, de un mestizaje constante.

La profusión de fuentes a las que acudió PARACHUTE en el curso de su desarrollo contribuyó a crear más mestizaje, en el sentido de que no dejamos de publicar a escritores de diversos orígenes, historias, tradiciones intelectuales y lenguas (a veces traduciendo de lenguas diferentes al francés o inglés). En el sentido, también, de que con el tiempo los propios escritores se convirtieron en agentes de mestizaje en sus propios textos. En este sentido, la crítica de arte se enfrentaría a la afirmación de Serge Gruzinski de que el mestizaje deja perplejos a los historiadores porque cuestiona nuestro sentido del tiempo, orden y causalidad, tres conceptos que constantemente están siendo desestabilizados por la propia práctica artística contemporánea. La crítica de arte debe alinearse con el cuestionamiento de modelos históricos y formas de abordarlos. Combinar las tradiciones intelectuales a fin de comprender mejor el arte en su producción nos permite ganar en profundidad y complejidad. La crítica de arte se convierte entonces en algo explorativo, está atenta a la

diferencia, a las particularidades de formas culturales emergentes, preocupada por la idea de aprehender su diferencia, haciendo hincapié en la posición crítica y significado particulares de la obra. La idea de PARACHUTE era dar la bienvenida al mestizaje como fenómeno inherente a la propia práctica artística, así como a la crítica. Una vez más, volvemos al concepto de hospitalidad como cultura.

Este proceso de impulsar el mestizaje y ser un locus de desarrollo de la hospitalidad se afirmó a lo largo de la historia de la revista. Llegados al número 100, podría constituir un programa. Los primeros tres números del nuevo PARACHUTE abordaban la "idea de comunidad", por tanto cuestiones fundamentalmente de individualidad versus colectividad, mestizaje y hospitalidad. Entrevisté para la ocasión a Jean-Luc Nancy.

El nuevo PARACHUTE surgió del modelo previo de modo parecido a una serpiente que echa su vieja piel y adquiere una nueva. Al darnos cuenta de que los números más demandados eran los temáticos, que se publicaban una vez al año, *Arquitectura, Ciudades virtuales, Cine experimental, Nuevas tecnologías, Museos, Colecciones, Jardines, Moda, El cuerpo, Ética, Tránsito, Video, Instalación, Fotografía...* uno de cada cuatro números, se decidió que cada número se convirtiera en temático y abordase un tema monográfico. Esto fue resultado también de la comprensión de que la práctica de arte contemporánea había proliferado en tal medida en todo el globo, que parecía necesario crear más focos, y optar por temas monográficos podría contribuir a hacerlo, luchando contra lo que Marc Augé identifica como una de las principales características de esta era de "sobremodernidad" en que nos encontramos, la de la sobreabundancia de información. Se pretende que los temas sean un sendero que lleve a cada uno de nosotros a encontrar nuestro camino en el mundo del arte contemporáneo, a profundizar en los niveles y cadenas de significados. Se pretende que sean analíticos y no prescriptivos, en el sentido de que la idea no es identificar tendencias o movimientos (personalmente, creo que los movimientos se extinguieron como forma de pensar y procesar el arte contemporáneo históricamente en los años setenta), sino facilitar un contexto analítico en el que operar y reagrupar prácticas artísticas importantes. Siguiendo con la "idea de comunidad", hemos tratado hasta ahora los *Cambios de imagen* (artistas cuya obra representa un mestizaje de medios), *Autoficción* (sobre artistas que utilizan material de su vida personal en su práctica), *Economía* (artistas que reflejan e integran en su práctica estrategias económicas) y *Sonidos electrónicos*. Se decidió también que uno de cada cuatro números analizaría una ciudad emergente, una de esas ciudades del mundo en las que habría sido difícil de imaginar que

soziologia, antropologia, linguistika, psikoanalisia eta abarren alor erlazionatuetan garatzen ari ziren egungo ideien erabileraren bidez aztertzea praktika horiek. Arte kritikak geldituta zirudien ekoiz-ten ari ziren lan berrien aintzatespenari eta, are gehiago, haien interpretazioari zegokionez.

Beste oharpen batek ere eraman zuen aldizkaria sortzera, Montrealen eta Kanadaren isolamendu erlatiboa zegokionak. Modernidadeak bi hiri lehenetsi zituen batez ere, New York eta Paris, egungo artearen azken bilakaeraren barruan. Bi hiriotako edozein *passage obligé* bat zen, gaur egungo arte praktikaren ikasketari edota aintzatespenari zegokionez. Baina hirurogeiko hamarkadan zehar zentro horien hegemonia kolokan jartzen hasia zen jadanik. Historiaren eta garapen historikoaren beste zentzu bat sortzen ari zen. Artearen munduan bertan sarean egituratzeko joera areagotzen ari zen, neurri handi batean Fluxus bezalako taldeek proposatua eta bultzatua. Sarean egituratzea berez arte forma bihurtu zen *mail art* bezalako alorretan.

Gogoan dut nahasita egon nintzela Fluxusen jardueran posta zerrenden garapena eta nazioarteko trukea bultzatzeko. Aldizkaria Montrealen argitaratuko zen, munduko bigarren hiri frankofono izan arren gehienbat anglofona eta Ipar Amerikaren erdian dagoen Montrealen. Kulturadagokionez, horrek halako berezitasun bat emanen dio Montreali oraindik ere. Hiri horretako biztanle gehienek batez ere bi kultur tradizio eta ingurunetan daude sartuta: bata Amerikako Estatu Batuetatik dator, eta bestea Frantziatik eta Europatik.

Une batez itzuliko naiz hirurogeita hamarkadan Montreal bezalako ez-zentro batean nazioarteko aldizkaria sortza ahalbidetu izanera. Antza denez, garai hartan dezentralizazio bat gertatzen hasia zen artearen munduan, egun globalizazio esaten diogun horren eraginpean. Globalizazio hitza 1968an asmatu zen, baina historian zenbait urte, are hamarkada, atzera eginez hauteman daiteke, eta haren adierazpenak hainbat eta hainbat arlotan sumatu ahal izan ziren. Hirurogeiko hamarkadaren hondarreko mugimendu alternatiboetara ostera itzulita, aldi berean sortu ziren munduko zenbait puntutan, eta testuinguru espezifikoak islatzen zituzten. Artearen mundua era bertsuan funtzionatzen hasi zen, eta performance, happeningak edo bideoa bezalako arte praktika berriak bultzatzen zituzten arte mugimenduak aldi berean sortu ziren zenbait

lekutan: Japonian, Brasilen, Bartzelonan... Montreal haietako bat izan zen. Norberaren gizartean norberaren berezitasuna baieztagatzeko desira modu globalean adierazi zen gutxi-asko aurreikus zitezkeen leku pilo batean. Arte sorkuntzaren dezentralizazio horrek ez zuen soil-soilik artearen hiriburuen hegemonia zalantzaz jarri; programa zabalagoa zeukan, eta bertan artearen izaera bera, ikusleekiko harremana, politika eta kultur balioekiko harremana ere aztertzen ziren. PARACHUTERen garapena eta aldizkariak ia berehalaz izan zuen erantzuna, ez Kanadan bakarrik, baita Europan eta Estatu Batuetan ere, hirurogeita hamarkadan mundua ordu arte erabili gabeko konfigurazio batean —hizkuntza, herrialde, kontinente eta are arte diziplinen arteko langak hautsita— aztertzeko sentitzen zen urgentziari zor zaio.

Esana utzi dut hasiera-hasieratik Europako eta Amerikako kulturen arteko bere mestizaje berebizikoak bihurtu zuela PARACHUTE gauza berezi. Montreal frankofonoa da, bai, baina ezin esan daiteke frantsesa denik. Anglofona ere bada Montreal, baina ezin esan daiteke amerikarra denik. Frantsesak eta amerikarrak gara; mestizaje etengabe baten emaitza eta, agian, inkubatzalea da PARACHUTE.

PARACHUTEk bere garapenean zehar jo zuen iturri ugaritasunak mestizaje gehiago sortzen lagundu zuen; izan ere, ez genion utzi jatorri, historia, tradizio intelektual eta hizkuntza desberdinak idazleak argitaratzeari (batuetan ez ingelesa ez frantsesa ez ziren hizkuntzetatik itzulita). Gainera, denboraren joanaz, idazleak berak ere mestizaje agente bilakatu ziren beren testuetan. Zentzu honetan, arte kritikak aurre egingo zion Serge Gruzinskiren baieztagapenari, hots, mestizajeak txundituta uzten dituela historialariak geure denbora, ordena eta kausalitate zentzia kolokan jartzen duelako, eta hiru kontzeptu horiek oreka galtzen ari dira gaur egungo arte praktika bera dela medio. Arte kritikak kolokan jarriz behar ditu modelo historikoak eta hainek aztertzeko erak. Tradizio intelektualak konbinatzeko ditugunean artea bere ekoizpenean hobeto ulertzeko, sakontasunean eta konplexutasunean irabazten dugu. Hartara, arte kritika esploratiboa den zerbaiz bihurtzen da, adi dago bestelakotasunera, sortzen ari diren kultur formen berezitasunetara, haien bestelakotasuna atzemateko ideiak kezkatuta, lanaren jarrera kritikoa eta esanahi bereziak azpimarratuz. PARACHUTERen ideia zen mestizajeari ongi etorría egitea, arte praktikari berari eta kritikari dagokien fenomenoa den aldetik. Berriro ere, harrera onaren kontzepatura, kultura moduan ulertua, itzultzen gara.

Mestizajea bultzatzeko eta harrera onaren garapenerako locus bat izateko prozesu hori berretsi egin zen aldizkariaren historian zehar. 100. alera iritsita, programa horixe bera izan liteke. PARACHUTE berriaren lehen hiru zenbakiek “komunitate idea” jorratzen zuten; beraz, funtsean, banakotasuna versus kolektibitatea, mestizajea eta harrera ona bezalako kontuak. Egokiera harten Jean-Luc Nancy elkarriketatu nuen.

PARACHUTE berria aurreko eredutik sortu zen, suge batek azal zaharretik libratu eta berria janzen duen antzeko moduan. Jabetu ginenean gehien eskatzen ziren aleak monografikoak izaaten zirela, urtean behin argitaratzen zirenak,

Arkitektura, Hiri birtualak, Zinema experimental, Teknologia berriak, Museoak, Bildumak, Lorategiak, Moda, Gorputza, Etika, Igarotzea, Bideoa, Instalazioa, Argazkilaritza... lau zenbaktik bat, alegia, eta erabaki genuen zenbaki bakoipta tematiko egitea eta gai monografiko bat jorratzea. Horretara iritsi ginen halaber ulertu genuenean egungo arte praktika halako moduan ugaldua zela mundu osoan barrena, non beharrizkoa zirudien foku gehiago sortzea, eta lan horretan gai monografikoan alde egiteak lagundu egin lezake aurkitzen garen “gainmodernidade” garai honen Marc Augé identifikatutako ezaugarri nagusietako baten, informazio ugaritsunaren, aurka egiten. Gaiak bidezidorak izatea nahi da, gutako bakoitzak egungo artearen munduan geure bidea aurkitzera eta esanahien maila eta kateetan sakontzera eramango gaituztenak. Analitikoak eta ez agintzaileak izatea nahi da, ideia ez baita joerak edo mugimenduak identifikatzea (nik behintzat uste dut mugimenduak iraungi egin zirela egungo artea pentsatu eta prozesatzeko forma moduan historikoki 70eko hamarkadan), baizik eta zenbait arte praktika garrantzitsu birmultzokatu eta bertan operatzeko testuinguru analitiko bat eskaintza. “Komunitate idea” rekin jarraituz, orain arte honako gai hauek jorratu ditugu: “Itxura aldaketak” (beren lanetan bitartekoan mestizajea egiten duten artistak), *Autofikzioa* (beren praktikan beren bizitzako materiala erabiltzen duten artistak), *Ekonomiak* (beren praktikan estrategia ekonomikoak islatu eta interpretatzen dituztenak) eta *Elektrosoinuak*. Erabaki zen orobat lau zenbaktik batek goraka ziohan hiri bat aztertuko zuela, alegia, duela are urte gutxi ere inspirazioak eta arte praktiken garapenerako locus bilaka zitezkeela nekez irudika litekeen hiri horietako bat, zenbait kontu direla medio —geografia, demografia, globalizazioa, esaterako— arte praktika esploratiboen alorrean goraka doan leku bilakatu direnak. Halako hirietatik lehena Mexiko izan zen, eta gaia Cuauhtémoc Medina arte kritikari mexikarrarekin batera jorratu genuen. Ale horretan kolaboratu duten idazle guztiek Mexiko Hirian bizi eta lan egiten dute.

pudiera convertirse en locus de inspiración y desarrollo de prácticas artísticas incluso hace poco años, pero que, bajo la influencia de cambios sociales específicos debidos a diferentes cuestiones, la geografía, la demografía, la globalización, por ejemplo, se ha convertido en lugar emergente en el campo de las prácticas de arte explorativas. La primera de tales ciudades fue Méjico, tema que desarrollamos con Cuauhtémoc Medina, crítico de arte mexicano. Todos los escritores que han contribuido en este número viven y escriben en la Ciudad de Méjico.

La próxima ciudad emergente que vamos a analizar será Beirut, una oportunidad de comprender el mundo árabe en este momento y de ver cómo el contexto particular está generando diversas formas de pensar y practicar el arte. Teniendo en cuenta el hecho de que PARACHUTE, aunque trate de temas actuales, siempre ha sido una revista de referencia por la que los lectores sienten apego, se planteó la cuestión del formato y se impuso el formato libro. Parecía ajustarse mejor al hecho de que PARACHUTE es un objeto que guardas, puedes poner en una estantería, y distribuir incluso en librerías a largo plazo, más que a corto plazo, como la mayoría de las publicaciones periódicas. El hecho de que cada número trate de un tema monográfico hace que el formato libro sea adecuado. Tradicionalmente, cada número se compone de ensayos, así como comentarios. Ambas cuestiones se han tratado con mayor profundidad y amplitud que en la mayoría de las publicaciones periódicas de arte. Con el nuevo formato, reservamos los ensayos para el libro en sí y produjimos un periódico aparte para insertar en cada copia los comentarios de temas de actualidad, y distribuido de forma separada en ciertos contextos, tales como facultades de Bellas Artes o galerías. Este periódico se llama para-para. Como algo periférico a PARACHUTE, se centra de forma particular en analizar temas de actualidad mediante diferentes manifestaciones, tales como exposiciones, publicaciones de libros, cualquier forma de producción cultural que abarque las múltiples prácticas artísticas de hoy día.

Hay un sueño de crear para-para locales en diversas ciudades, incluyendo en su mayor parte artículos sobre acontecimientos o fenómenos actuales de cada ciudad concreta. Las diferentes versiones estaban disponibles en la página web de la revista en internet. Eso podría ampliar nuestra sensibilidad hacia contextos culturales múltiples, y, concretamente, continuar con la descentralización comenzada durante los años setenta.

Aunque las primeras series de PARACHUTE tenían en su diseño un toque espacial, el nuevo PARACHUTE parece haber surgido de inquietudes mucho más temporales, incluso corporales. El nuevo diseño, que acentúa el uso de un montón de fotografías sin recortar que van de extremo a extremo en cada doble página, da a menudo la impresión de estar presente en medio de las obras que se muestran. Hay mucha más tactilidad en el nuevo diseño en general, lo que refleja un concepto del diseño corpóreo, o corporal. Ese mismo enfoque es aparente en la forma en que tratamos el texto. El texto aparece en diferentes tamaños de letra: uno regular para el texto íntegro, uno mayor para frases entrecortadas de los textos, e incluso a veces, otro aún mayor para citas importantes, que aparecen a lo largo de los textos, en los márgenes de la revista, podríamos decir, destacando ideas relativas al tema tratado en el número en cuestión. A veces se destaca en color el texto íntegro, reflejando el uso contemporáneo de marcadores fosforescentes en la lectura, y los nombres de artistas que aparecen en los textos, así como los subtítulos, aparecen en negrita. Del punto de vista visual y textual, la revista adopta el modo de hipertexto, y permite al observador/lector penetrar el contenido de modos diversos y en varios niveles. Eso se convierte en no sólo una experiencia espacial inmersa en visualidad, sino también en una experiencia temporal, en el sentido de que puedes adaptar tu "lectura" de la revista a tu propio sentido o disponibilidad de tiempo. Incluso un corto periodo de atención te capacita para aprehender algún contenido, algún significado. La revista se ha convertido en una experiencia que incumbe a varios sentidos corporales, es una experiencia corporal/mental. El flujo de palabras e imágenes, la inmersión en texto, colores y formas produce significado, que puede ser explorado una y otra vez y se ajusta a modos contemporáneos de ser y de vivir. Estos han evolucionado considerablemente durante el último cuarto de

siglo, bajo la influencia de una aceleración de la vida en general, de cada vez más mudanzas y desplazamientos del cuerpo, tecnologías de la comunicación, internet, el ordenador, televisión multicanal y entornos electrónicos. La calidad y definición de la atención se han transformado enormemente bajo esta influencia. Una revista, sobre todo una dedicada a las artes plásticas, tiene que tomar en consideración ese entorno.

El color, como consecuencia de la naturaleza cinestética del entorno contemporáneo y debido al hecho de que los artistas ya no tienen la fijación de un idioma mayormente en blanco y negro, se convirtió en algo imprescindible para desarrollar el nuevo formato. Te das cuenta de que la mayoría de las obras reproducidas son en color, pero hay también un uso puramente gráfico del color que acentúa la cualidad de instalación de la revista, creando una empatía visual con texto e imágenes.

En la historia de la revista, ha habido una tradición de crear eventos de forma paralela a sus preocupaciones editoriales. A lo largo de los años se ha organizado una serie de diez congresos internacionales para analizar temas como la postmodernidad, la multidisciplinariedad, historia local versus internacional, crítica, arte y psicoanálisis, sociología, etc. Esos eventos inscriben a la revista en un espacio real en vivo, abre nuevas páginas al debate y la discusión, al diálogo y a las interrelaciones humanas, cosa que, llegados a este punto, también quisiéramos hacer en Internet. De modo regular, se efectúan lanzamientos en diferentes ciudades a fin de conocer a nuestros lectores, realizar intercambios. En el caso del reciente lanzamiento en Méjico, simboliza nuestra mano tendida a otras comunidades y formas de pensar. Aquella fue también una ocasión para reafirmar el hecho de que PARACHUTE surge inicialmente de lo que yo llamo una cultura de la resistencia, como la que se desarrolla al sentir la discrepancia constante que existe en un entorno en el que se habla y piensa en una lengua y se está rodeado por otra, envuelto por otra que tiene una presencia masiva que se expresa constantemente. Esa sensación, y la energía creativa que puede generar, pueden ayudar a desarrollar vínculos con otras culturas que han sido suprimidas de algún modo o están en peligro de serlo, y luchan por desarrollar su especificidad y singularidad en el mundo global contemporáneo en que vivimos. Por tanto, la filosofía dialógica de la revista, aparente en su relación con obras de arte, producción artística, literatura artística, teoría, diseño, se prolonga en el terreno real. ■

NOTA BENE *Las notas precedentes son extractos de una conferencia dada en la Universidad de Girona el 2 de marzo de 2002.*

Goraka doazen hirien artean hurrengoan Beirut aztertuko dugu; une honetan mundu arabiarra eta testuinguru partikularra artea pentsatu eta praktikatzeko modu desberdinak nola ari den sortzen ulertzeko aukera bat izango da.

Kontuan hartuta gaur egungo gaiak aztertu arren PARACHUTE beti izan dela irakurleek atxikitzen dioten erreferentziako aldizkaria, formatuaren auziaz eztabaideatu eta liburu formatua hartzea erabaki genuen. Hobeto egokitzzen zen, antza, PARACHUTE gorde egiten duzun objektua baita, apalategi batean jar dezakezuna, baita liburu dendetan banatu ere, hori bai, epe luzera, aldizkako argitalpen gehienek epe laburrera jokatzen duten bitartean. Ale bakoitzak gai monografiko bat jorratzeak ere liburu formatua bihurtzen du aproposen. Tradizioz, ale bakoitza saiakerek eta iruzkinet osatzen zuten. Bi kontuok arte aldizkari gehienetan baino sakontasun eta zabaltasun handiagoz aztertu dira. Formatu berriarekin, saia-kerak libururako gorde genituen, eta bere aldetik ziohan egunkari bat egin genuen ale bakoitzean gaurkotasuneko gaien inguruko iruzkinak bertan sartzeko, eta bere kasa banatuta testuinguru jakin batzuetan, hala nola Arte Ederen fakultateetan edo galerietan. Egunkari horrek para-para du izena. PARACHUTERen produktu periferikoa denez, modu berezian zentratzen da gaur egungo gaiak aztertzen adierazpen desberdinak bidez, esate baterako erakusketa, liburu argitalpenak edo gaur egungo arte praktika askotarikoak barne hartzen duten edozein motatako kultur ekoizpenak.

Badago amets bat, hiri guztietan tokiko paraparak sortzeko ametsa, gehienbat hiri zehatz bakoitzean jazotzen diren gertakari edo fenomenoei buruzko artikuluak barne hartuko dituztenak. Bertsio desberdinak aldizkariak interneten duen web orrian eskura zeuden. Horrek areagotu egin lezake kultur testuinguru ugariekiko dugun sentiberatasuna eta, zehazkiago, jarraitu egin lezake 70eko hamarkadan hasitako dezentralizazio prozesuarekin.

PARACHUTERen lehen sortek diseinuan halako ukitu espazial bat bazuten ere, PARACHUTE berria denborarekin, are gorputzarekin ere zerikusia duten kezketatik sortu dela dirudi. Diseinu berrian

azpimarratu egiten da ebaki gabeko argazki pilo baten erabilera, orri bikoitz bakoitza mutur batetik besteraino hartuta, eta horrek erakusten diren lanen erdi-erdian egotearen irudipena ematen du sarri askotan. Taktilitate askoz gehiago dago oro har diseinu berrian, eta horrek gorputz-dun edo gorputzeko diseinu kontzeptu bat islatzen du. Ikuspegia hori bera agerian geratzen da testua tratatzen dugun moduan. Testua letra tamaina desberdinan agertzen da: bata tamaina normalekoa testu osorako, tamaina handiago bat testuetatik ateratak esaldietarako, eta batzuetan are handiago bat testuaren alboan, aldizkarien marjinatetan, nolabait esatearren, dagokion alean jorratu den gaiari dagozkion ideia eta aipamen garrantzitsuak nabarmenzeko. Batzuetan, koloretan nabarmenzen da testu osoa, irakurketa gaur egun egiten den markagailu fosforezenteen erabilera islatzeko, eta testuetan agertzen diren artisten izenak eta azpidazkiak ere letra belztuan agertzen dira. Ikusizko eta testuzko ikuspegitik, aldizkariak hipertestu modua hartzen du, eta behatzaire/irakurleari edukietan zenbait modu eta mailatan sartzeko aukera ematen zaio. Hau ez da ikusgarritasunez blai eginda dagoen espacio esperientzia bihurtzen soil-soilik, denbora esperientzia ere bilakatzen da, aldizkariaren zeure "irakurketa" zeure denbora erabilgarritasunera egoki dezakezulako. Arretazko une labur batek ere edukiren bat, esanahiren bat atzemateko gai egiten zaitu. Aldizkaria zenbait gorputz zentzumeni dagokien esperientzia bihurtu da, gorputz eta gogo esperientzia da. Hitz eta irudien jarioak, testu, kolore eta formetan murgiltzeak esanahia sortzen du, behin eta berriro araka daitekeena eta izateko eta bizitzeko gaur egungo moduetara moldatzet dena. Izan ere, modu horiek dezente aldatu baitira azken mende laurdenean zehar, bizitzaren azelerazio baten, gorputzaren mugimendu eta lekualdatzet gero eta sarriagoen, komunikazio teknologien, interneten, ordenagailuaren, kanal anitzeko telebistaren eta ingurune elektronikoaren eraginpean. Arretaren kalitate eta definizioa izugarri eraldatu dira eragin horren mendeian. Aldizkari batek, batez ere arte plastikoak jorratzen dituen aldizkari batek, aintzat hartu behar du ingurune hori.

Kolorea, gaur egungo ingurunearen izaera zinestesikoaren ondorioz, eta artistek batez ere zuri-beltzko hizkuntza batekin jadanik halako tema ez dutenez, behar-beharrezko gauza bihurtzen formatu berria aurrera eramateko orduan. Konturatzan zara erreproduzitzen diren lan gehienak kolorekoak direla, baina badago halaber kolorearen erabilera grafiko hutsa, aldizkariaren instalazio kualitatea azpimarratzen duena, testu eta irudiekin ikus-enpatia bat sortzen duena.

Aldizkariaren historian, tradizio bat izan da argitalpen kezkekin batera, era paraleloan gertakariak ere sortzeko. Urteetan zehar hamar bat nazioarteko biltzar antolatu dira zenbait gai aztertzeko:

postmodernidadea, diziplina aniztasuna, tokiko versus nazioarteko historia, kritika, artea eta psikoanalisia, soziologia, etab. Gertakari horiei esker, aldizkaria zuzeneko espazio erreal batean txertatzen da, gure orriak zabaltzen dizkie eztabaidari, elkarrizketari eta giza harremanei, eta horra iritsi garela, Interneten ere hori egin nahi genuke. Maiztasun finkoz, agerpenak egiten dira zenbait hiritan geure irakurleak ezagutzeko eta trukeak egiteko. Mexikon arestian egindako agerpenaren kasuan, beste komunitatea eta pentsamolde batzuetara eskua luzatuta daukagula sinbolizatzen dute. Hark aukera eman zigun orobat PARACHUTE nik erresistentziaren kultura esaten diodan horretatik sortu zela berresteko; izan ere, halako erresistentziaren kultura bat garatzen da hizkuntza batean hitz egin eta pentsatu, eta etengabe adierazten ari den eta presentzia masiboa duen beste hizkuntza batek inguratuta zauden ingurune batean dagoen desadostasun etengabea sentitzen duzunean. Irudipen horrek, eta horrek sor dezakeen sormen energiak, nola edo hala suntsituak izan diren edo suntsituak izateko arriskuan dauden eta bizi garen egungo mundu globalean beren berezitasun eta espezifitatea garatzeko borrokan ari diren beste zenbait kulturarekin loturak egiten lagun dezakete. Horrenbestez, aldizkariaren filosofia dialogikoa —artelanekin, arte ekoizpenarekin, arte literaturarekin, teoriarekin, diseinuarekin duen harremanean agerian geratzen dena— luzatu egiten da esparru errealean. ■

NOTA BENE Aurreko testua 2002ko martxoaren 2an Gironako Unibertsitatean emandako hitzaldi baten zatia da.

